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В первом номере журнала "Российский Журнал Биологических Инвазий" за 
2015 г. представлены 9 статей. Ниже представлены краткие аннотации этих 
работ. 

Бурдуковская Т.Г., Пронин Н.М. Проникновение амурской формы Lernaea 
elegans (Crustacea: Lernaeidae) в монгольскую часть бассейна реки Селенга и его 
гостально-пространственное распределение. Впервые у рыб монгольской части 
бассейна р. Селенга зарегистрированы паразитические копеподы Lernaea elegans двух 
генераций на циклопоидно-копеподитной и взрослой стадиях развития. Основными 
хозяевами рачков являются Cyprinus carpio haematopterus, Esox lucius, Leuciscus leuciscus, 
Perca fluviatilis с наиболее высокими показателями заражённости в нижнем 
(предустьевом) течении р. Орхон. Вероятным донором чужеродного вида служит 
амурский сазан, который саморасселился в Монголии из российской части р. Селенга. 

Гусев А.П. Воздействие инвазии золотарника канадского (Solidago canadensis L.) 
на восстановительную сукцессию на залежах (юго-восток Беларуси). Целью 
исследований являлось изучение вторжений инвазионных видов растений (на примере 
Solidago canadensis L.) в сообщества начальных стадий восстановительных сукцессий в 
ландшафтах юго-востока Беларуси. Вторжение Solidago canadensis L. в сукцессию имело 
последствия: снижение видового богатства, угнетение древесного подроста, длительное 
сохранение высокого уровня синантропизации, ингибирование направленной смены 
растительных сообществ. 

Демченко В.А., Демченко Н.А. Чужеродные виды в ихтиофауне водоёмов 
северо-западной части Азовского бассейна. В регионе исследований отмечено 9 
чужеродных видов. Распространение и численность видов-вселенцев рыб в водоёмах 
северо-западной части Азовского бассейна зависит от масштабов рыбохозяйственных 
мероприятий, степени трансформации гидроэкосистем, интенсивности попуска вод в реки 
из оросительных каналов. В соответствии с показателями численности в акваториях 
бассейна регистрируется три группы видов – виды, находки которых в регионе единичны, 
группа рыб, численность которых зависит от рыбохозяйственных мероприятий, и виды, 
численность которых относительно высокая и существует их самовоспроизводящаяся 
популяция. 

Кассал Б.Ю. Попытка реинтродукции марала Cervus elaphus sibiricus в Омской 
области. Описан опыт реинтродуции марала Cervus elaphus sibiricus в Омской области. 
Восстановления численности, ареала и путей сезонных миграций не произошло. По 
территории Омской и прилегающих областей расселяются лишь отдельные особи. 

Кривец С.А., Бисирова Э.М., Керчев И.А., Пац Е.Н., Чернова Н.А. 
Трансформация таёжных экосистем в очаге инвазии полиграфа уссурийского 
Polygraphus proximus Blandford (Coleoptera: Curculionidae, Scolytinae) в Западной 
Сибири. Оценена роль полиграфа уссурийского Polygraphus proximus Blandf. – 
инвазионного короеда дальневосточного происхождения – в трансформации 
темнохвойных экосистем в равнинной части Западной Сибири. Показано, что в настоящее 
время полиграф уссурийский выступает одним из основных факторов деградации 
пихтовых лесов и разнообразных изменений в их экосистемах. Последствиями 
размножения инвайдера в пихтовых лесах региона являются массовое усыхание 
древостоев, снижение численности и ухудшение жизненного состояния хвойного 



подроста, существенные изменения в видовом составе и структуре живого напочвенного 
покрова и ксилофильной энтомофауны. 

Михайлов Р.А. Распространение моллюсков рода Dreissena в водоёмах и 
водотоках Среднего и Нижнего Поволжья. Показано современное распространение 
понто-каспийских моллюсков-вселенцев рода Dreissena (Dreissena bugensis и D. 
polymorpha) в водоёмах Среднего и Нижнего Поволжья. За двадцатилетний период после 
проникновения D. bugensis в водоёмы Среднего и Нижнего Поволжья соотношение 
встречаемости между этими понто-каспийскими видами-вселенцами остаётся на прежнем 
уровне, что не подтверждает предположение о вытеснении D. polymorpha. Ареал D. 
polymorpha расширяется за счёт проникновения в реки, где ранее этот вид не 
регистрировался. 

Стариков Ю.В., Спиридонов В.А., Наумов А.Д., Зуев Ю.А. Первая находка и 
возможности формирования популяции камчатского краба Paralithodes camtschaticus 
(Crustacea Decapoda Lithodidae) в Белом море. Половозрелая самка камчатского краба 
(Paralithodes camtschaticus), пойманная вблизи Беломорской биостанции ЗИН РАН 
(Кандалакшский залив, внешняя часть губы Чупа, губа Кривозёрская, мыс Картеш) 21 
августа 2013 г., представляет собой первую находку этого вида (вида-вселенца, 
натурализовавшегося в Баренцевом море) во внутренней части Белого моря. До этого 
представители данного вида регистрировались только в Воронке, которая по своим 
океанографическим характеристикам значительно ближе к Баренцеву морю, чем Белому. 
Размеры самки и её репродуктивное состояние в целом соответствуют норме для 
баренцевоморских особей в данном сезоне, однако количество развивающейся икры на 
плеоподах было на два порядка меньше того, что наблюдается у особей такого размера в 
Баренцевом море. Обсуждаются современные данные об экологических особенностях 
камчатского краба, возможности его обитания во внутренней части Белого моря и 
возможные пути попадания в район мыса Картеш. Более вероятным объяснением 
появления там обнаруженного экземпляра следует считать завоз в Кандалакшский залив 
человеком. Как в случае завоза, так и естественного расселения из Воронки Белого моря, 
перспективы натурализации P. camtschaticus во внутренних частях Белого моря 
сомнительны. Этому будут, очевидно, препятствовать пониженная солёность в 
прибрежных районах, где происходит размножение крабов, и отрицательная температура 
всей толщи воды в зимний период, не позволяющая найти подходящие места для зимовки 
взрослых самок и самцов. 

Lucas M. Molina, Patricio J. Pereyra, Nadia G. Molina, Carrizo and Mariza A. 
Abrameto Here come the clam: southernmost record worldwide of the Asian clam 
Corbicula fluminea (Patagonia, Argentina). The invasive Asiatic clam, Corbicula fluminea 
(Müller, 1778), is reported in new localities from the Negro River, from Conesa until Viedma. 
Fourteen years since its first record in this area, the species has established in the entire Negro 
River basin, upstream until Cipolletti and downstream until Viedma, where it reached densities 
up to 525 ind/m2. The most probable dispersal vector of clams is passive upstream and 
downstream transport which is probably facilitated by some human activities, such as fishing, 
fish stocking, recreational activities, sand and gravel extraction. This work state the 
southernmost record worldwide of C. fluminea. 

Vezhnavets V.V., Litvinova A.G. First record of the North American rotifer 
Kellicottia bostoniensis (Rousselet, 1908) from the Sozh River, Belarus. The alien species 
rotifer Kellicottia bostoniensis was recorded for the first time in oxbow at the Sozh River flood 
plain (Dnieper River basin, Republic of Belarus) in August 2013. This species was found in 
littoral zone at a depth of about 0.5 m. 
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The first issue of the Russian Journal of Biological Invasions (2015) presents 9 
articles. The brief summaries of these articles are presented below. 

Burdukovskaya N.G., Pronin N.M. Penetration of the Lernaea elegans (Crustacea: 
Lernaeidae) amur form into the Mongolian part of the Selenga River basin and its host-
spatial distribution. For the first time the parasitic copepods Lernaea elegans are registered in 
the fish of the Mongolian part of the Selenga River basin. L. elegans are detected at the 
cyclopoid-copepodit and adult stages of development. The main hosts of copepods are the 
Cyprinus carpio haematopterus, Esox lucius, Leuciscus leuciscus, and Perca fluviatilis. The 
highest levels of infection by L. elegans are marked in these fish in the lower reach of the 
Orkhon River. The probable donor of the alien species of L. elegans is the Amur carp, which 
self-spread to Mongolia from the Russian part of the Selenga River. 

Gusev A.P. The impact of invasive canadian goldenrod (Solidago canadensis L.) on 
regenerative succession in old fields (the southeast of Belarus). The purpose of research was 
to study the invasions of plants into communities of initial stages of regenerative successions in 
landscapes of the southeast of Belarus (by the example of Solidago canadensis L.). Intrusion of 
Solidago canadensis L. into plant succession had the following consequences: decrease in 
specific abundance, suppression of arboreal undergrowth, long preservation of high level of 
synanthropization, inhibition of the directed changes in plant communities. 

Demchenko V.A., Demchenko N.A. Alien species in the ichthyofauna of north-western 
part of the Azov Sea basin. There are nine alien species in the region of the study. The 
distribution and abundance of non-native fish in the reservoirs of northwestern part of the Azov 
Sea basin depends on the scale of the fishery activities, the degree of transformation of hydro 
ecosystems, water release into the rivers from irrigation canals. There are three groups of species 
registered according to the number indices in the waters of the basin. The first is the species the 
findings of which are rare in the region; the second group comprises fish, the number of which 
depends on fishery activities; and the third one embraces the species that are high in number and 
their self-reproducing populations exist. 

Kassal B.Yu. Experience of reintroduction of Siberian red deer Cervus elaphus 
sibiricus in Omsk region. The experience of reintroduction of Siberian red deer Cervus elaphus 
sibiricus in the Omskaya oblast is described. Restoration of populations, area and seasonal 
migratory routes has not happened. On the territory of Omskaya and adjacent oblasts only a few 
individuals are settling. 

Krivets S.A., Bisirova E.M., Kerchev I.A., Pats E.N., Chernova N.A. Transformation 
of taiga ecosystems in Western Siberia in invasion focus of four-eyed fir bark beetle 
Polygraphus proximus Blandford (Coleoptera: Curculionidae, Scolytinae). The role of 
Polygraphus proximus Blandf., an invasive beetle of the Far Eastern origin, in the transformation 
of taiga ecosystems of Western Siberia was evaluated. It is shown that at present time this 
species is one of the main factors of degradation of the Siberian fir forests and various changes in 
their ecosystems. The consequences of invader outbreaks in fir forests of the region are the 
massive mortality of forest stands, reduction in the number and deterioration in the vitality of fir 
saplings, significant changes in the species composition and structure of the living ground cover 
and xylophilous insect fauna. 



Mikhaylov R.A. Distribution of mollusks of the genus Dreissena in water bodies and 
watercourses of the Middle and Lower Volga. Current distribution of the Ponto-Caspian alien 
mollusk species of the genus Dreissena (Dreissena bugensis and D. polymorpha) in the water 
bodies of the Middle and Lower Volga is shown. Since the invasion of Quagga Mussel (D. 
bugensis) which took place 20 years ago, the occurrence ratio of this species has been remaining 
stable. This fact provides no evidence for the ongoing replacement of one species by another. 
Distribution area of D. polymorpha is expanding presently due to its penetration into the rivers, 
where this species was never registered before. 

Starikov Yu.V., Spiridonov V.A., Naumov A.D., Zuev Yu.A. First record and 
potential for red king crab Paralithodes camtschaticus (Crustacea Decapoda Lithodidae) 
population establishment in the White Sea. Ovigerous female of red king crab (Paralithodes 
camtschaticus) was caught near the White Sea Biological Station of the Zoological Institute of 
the Russian Academy of Sciences (Kandalaksha Bay, outer part of Chupa Inlet, Krivozerkkaya 
Cove, Cape Kartesh) on the 21st of August, 2013. That was the first record of the red king crab 
(an alien species having established in the Barents Sea) in the inner White Sea. Earlier this 
species was recorded only in the Voronka, the most distant part of the White Sea, which is 
substantially closer to the Barents Sea than the White Sea by its oceanographic features. Size of 
the female crab and its reproductive phase corresponded in general to those observed in the 
Barents Sea population in summer, but the quantity of developing eggs on pleopods was two 
order of magnitude lower than in the females of similar size in the Barents Sea. We discuss 
ecological characteristics of red king crab, possibility of its habitation in the inner White Sea, 
and explanations for finding of the crab specimen near Cape Kartesh. The more likely scenario is 
introduction by man. Both in the case of human-mediated introduction and natural migration 
from the Voronka of the White Sea, the prospect for naturalization of P. camtschaticus in the 
inner White Sea is doubtful. This naturalization will be limited by low salinity in the coastal 
areas where crabs’ reproduction takes place and negative temperature of the entire water column, 
not allowing the finding of suitable for wintering habitats for adult crab males and females. 

Lucas M. Molina, Patricio J. Pereyra, Nadia G. Molina, Carrizo and Mariza A. 
Abrameto. Here come the clam: southernmost record worldwide of the Asian clam 
Corbicula fluminea (Patagonia, Argentina). The invasive Asiatic clam, Corbicula fluminea 
(Müller, 1778), is reported in new localities from the Negro River, from Conesa until Viedma. 
Fourteen years since its first record in this area, the species has established in the entire Negro 
River basin, upstream until Cipolletti and downstream until Viedma, where it reached densities 
up to 525 ind/m2. The most probable dispersal vector of clams is passive upstream and 
downstream transport which is probably facilitated by some human activities, such as fishing, 
fish stocking, recreational activities, sand and gravel extraction. This work state the 
southernmost record worldwide of C. fluminea. 

Vezhnavets V.V., Litvinova A.G. First record of the North American rotifer 
Kellicottia bostoniensis (Rousselet, 1908) from the Sozh River, Belarus. The alien species 
rotifer Kellicottia bostoniensis was recorded for the first time in oxbow at the Sozh River flood 
plain (Dnieper River basin, Republic of Belarus) in August 2013. This species was found in 
littoral zone at a depth of about 0.5 m. 

 


